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 ملخص البحث : 

وجةة العامؾةة    واة ا من الواجبات التي كاطتفا الشريعة بالزوج ) كػؼة الز 

الؿوضوع من الؿوضوعات التي اعتـى بها الػؼفاء في الؼةيي  والحةييثف  ة  

يخؾو كتاب  ؼه من مـاقشة مسائل الـػؼةات بعامةة والـػؼةة الزوجقةة بخا ةةف 

كؿا تـشغل الؿحاك  كثقراً بؿعالجة قضةايا الـػؼةة ومسةائؾفا الشةائؽة التةي   

غقراةةا مةةن الؿسةةائل ا أكظةةار الؼضةةاة كتػتةةل تثقةةر الاتةةؽا ت وتتػةةاوت  قفةة

ف ول ا كان  بي من إلؼاء الضوء عؾى إتؽالقة كػؼةة الزوجةة  الؿـوطة بالعرف

 العامؾة  من الـاحقة الشرعقة .

 ومن خلال البحث توصلت إلى بعض النتائج ، من أهمها : 

اتػاق  ؼفاء الؿسؾؿقن عؾى استحؼاق الزوجة العامؾة لؾـػؼة الزوجقة  .1

 .  ؿؾفا برضى الزوج الصريح أو الضؿـيإذا كان ع

إذا أذن الزوج لزوجته بالخروج لؾعؿل ول  يتـازل عن حؼه في التؿؽقن  .2

التام    كػؼة لفاف وإذا أذن لفا بالخروج وأسؼط حؼه في التؿؽقن التام 
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إذا خرجت الزوجة بيون إذن زوجفا لؾعؿل  إكه   .ثبتت لفا الـػؼة

 .  كػؼة لفا

 .  لؽػاية   بالأمياد و  بالؿؽايقل الؿحيدةالـػؼة مؼيرة با .3

يراعى في تؼيير الـػؼة حال الزوجقن في العسر والقسرف كؿا يراعى حال  .4

 .  الزمان والؿؽان والأسعار

 فا عؾى العؿل مؼابل إسؼاط كػؼتفايجوز لؾؿرأة أن تتصالح مع زوج .5

 

 فالاس مي الـػؼة ف الزوجة ف الزوج ف العامؾة ف الػؼه   كلمات مفتاحوة:ال

 .  مؼاركةدراسة  ؼفقة 
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Abstract :  
  
It is one of the duties that the Sharia gave to the husband (the 

alimony of the working wife) and this topic is one of the topics that the 
jurists took care of in the old and the modern. The judges ’views 
differed in the same way as all other matters entrusted to the custom. 
Therefore, it was necessary to shed light on the problem of the 
maintenance of the working wife from the legal point of view. 
Through the research, I reached some results, the most important of 
which are: 

1. Muslim jurists agree that a working wife is entitled to marital support 
if her work is with the explicit or implicit consent of the husband. 

2. If the husband authorizes his wife to go out to work and does not 
waive his right to full empowerment, then there is no expense for 
her, and if she authorizes her to go out and forfeit his right to full 
empowerment, alimony is proven for her. If the wife goes out 
without her husband’s permission to work, then there is no expense 
for her. 

3. Alimony is estimated enough, not with supplies or with specified 
measures. 

4. In the estimation of alimony, the spouses ’conditions of hardship 
and ease are taken into account, as is the time, place and prices. 

5. A woman may reconcile with her husband over work in exchange 
for dropping her expenses 
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